
تئــاتـر
قادر آشنا مطرح کرد

 لزوم تشکیل سازمانی 
مخصوص تئاتر

برنامه  نمایشی در  مدیرکل مرکز هنرهای 
»بی چارچوب« از مشکلات پیرامون هنرهای 
نمایشی و هنرمندان تئاتر سخن گفت. قادر آشنا 
گفت: من همیشه معتقدم که ذی نفعان و مخاطبان 
را باید چهره به چهره دید و از اتاق های دربسته بیرون 
آمد. خوشحالم که تاکنون هرکسی از مرکز هنرهای 
نمایشی رد شده است و خواسته با من گفت وگویی 
داشته باشد، این توفیق حاصل شده است. وی 
ادامه داد: پیش از عید، طی آمارسنجی که داشتیم؛ 
حدود ۲۸۰ تلفن هنرمندان را از طریق دبیرخانه 
جواب دادم و حدود ۱۰۰۰ نفر را  از هنرمندان را هم 
توانستیم ببینیم و با آنها گفت وگو کنیم. همچنان 
هم در تمام طول هفته با هنرمندان گفت وگو و 
تعامل داریم و تلاش می کنیم مشکلاتشان را حل 
کنیم. آشنا پیرامون مشکلات هنرهای نمایشی 
و هنرمندان بیان داشت: یک موضوعی که برای 
تمامی هنرمندان عمومیت دارد، تعریف شغل است. 
اینکه آیا تئاتر یک شغل است یا نیست یک موضوع 
جدی است که وزارت ارشاد و وزارت کار به تنهایی 
نمی توانند اقدامی کنند. این موضوع یک خواست 
عمومی است که وجود دارد. در شرایطی مانند کرونا 
افراد بیکار می شوند؛ آیا باید بیمه بیکاری بگیرند؟ 
این مبحث جدی است که برای آن تلاش های 
جدی شده و ادامه خواهد داشت. آشنا اضافه کرد: 
تاکنون تمام تلاش ما این بوده  که از نمایشنامه 
ایرانی حمایت کنیم. در حال حاضر هم هم هرکسی 
نمایشنامه ای بنویسد که با قوانین ما هم راستا باشد، 
امکان ندارد از آنها خریداری نشود و به آن پرداخت 
نشود. مدیرکل مرکز هنرهای نمایشی درباره فرمول 
کمک هزینه های تئاترهای روی صحنه نیز گفت: ما 
سقف کمک هزینه را در سالن های خصوصی افزایش 
دادیم و دوبرابر کردیم. ولی از آنجایی که برای تولید 
هزینه می شود، تصمیم گرفتیم  سقف کمک 
هزینه را برای تمام اجراها یکسان کنیم و گفتیم 
هر مبلغی را که فروختید ما 5۰ درصد پرداخت 
می کنیم و تاکنون هم  تمام بدهی ها پرداخت شده 
است. وی در پایان درباره داشتن سازمانی مختص 
هنرهای نمایشی، مانند سازمان سینمایی بیان 
کرد: با تمام احترامی که به دوستداران سینما و 
سینماگران داریم، باید اشاره کنم که مخاطبان 
و دانش آموختگان تئاتر تعداد زیادی هستند و 
براساس جامعه آماری، ما حدود ۳۰۰ هزار نفر 
دانش آموخته تئاتر در دوره  کاردانی، کارشناسی، 
کارشناسی ارشد، دکترا و پس از دکترا داریم و 
جشنواره فجر امسال نشان داد که تقریبا ۳۰ درصد 
کارگردانان ما غیرتئاتری هستند و هنر نخوانده اند. 
بنابراین اگر سازمانی تشکیل شود در این راستا هم 

بسیار اتفاق خوبی خواهد بود.

مدیر تالار هنر با اشاره به اینکه مرحله 
دوم بازسازی تالار هنر به پایان رسید، اعلام 
کرد: این سالن تئاتری از ۱۰ آذر با میزبانی 
از نمایش »هدیه سحرآمیز« فعالیت خود را 
از سرمی گیرد. حسین موذن گفت: مرحله 
اول بازسازی تالار هنر پیش تر انجام شده 
بود و طی آن اتاق های گریم و سرویس های 
بهداشتی بازسازی شدند. در مرحله دوم 
بازسازی که اخیرا انجام شد سیستم ماشینری 
صحنه و پرده ها بازسازی و پرده ها برقی شدند. 
همچنین در این مرحله بالابرهای صحنه 
نیز برقی شدند و لابی و راهروهای تالار 
نیز رنگ آمیزی شد. موذن درباره زمان از 
سرگیری فعالیت تالار هنر ادامه داد: تالارهنر 
از روز چهارشنبه ۱۰ آذر فعالیت خود را از 

سرمی گیرد.

 آغاز به کار تالارهنر 
از ۱۰ آذر 

نکوداشت استاد منوچهر طیاب عضو 
جاوید فرهنگستان هنر با رونمایی از کتاب 
یادنامه این استاد فقید در فرهنگستان هنر 
برگزار می شود. این مراسم با سخنرانی 
بهمن نامورمطلق، رئیس این فرهنگستان؛ 
علیرضا قاسم خان، دبیر علمی نکوداشت؛ 
محمدرضا اصلانی، نویسنده و فیلم ساز؛ 
احمد ضابطی جهرمی، نویسنده و مستندساز؛ 
همسر استاد طیاب؛ برگزار خواهد شد. این 
مراسم روز سه شنبه، 9 آذر ۱4۰۰، از ساعت 
۱4، با رعایت شیوه نامه های بهداشتی، در 
سالنِ ایرانِ فرهنگستان هنر، واقع در خیابان 
ولیعصر)ع(، پایین تر از تقاطع طالقانی، شماره 

۱55۲، برگزار خواهد شد. 

برگزاری نکوداشتی 
برای »طیاب«

رو بــه رو
شوکت حجت:

دوران باهم بودن  و تپق  زدن های دوبله بهتر بود
مدیردوبلاژ و گوینده تلویزیون و رادیو گفت: درست است که 
تک گویی گویندگان به خاطر شرایط کرونایی کار را برای مدیران 
دوبلاژ دشوار کرده است اما از منظری به نفع گویندگان شده و 
خیلی هم بد نیست. شوکت حجت افزود:  در مجموع مانند گذشته 
خیلی کار مدیریت دوبلاژ انجام نمی دهم و بیشتر گویندگی 
می کنم، چون واقعا دشوار شده است؛ به ویژه در این شرایط 
کرونایی که مدتی است گویندگان تک تک به اتاق ضبط می روند 
و واقعا کار مدیریت سخت تر شده است؛ ضمن اینکه ما بیش از 
۳۰ سال است کار کرده ایم، دیگر نوبت جوان ترهاست و آنها باید 
بیشتر کار کنند. این دوبلور درباره اینکه آیا اوضاع دوبله نسبت به 
چند ماه گذشته بهتر شده است و گویندگان به تک گویی عادت 
کرده اند؟ خاطرنشان کرد: کمی گویندگان به این وضع عادت 
کرده اند. از طرفی من شخصا احساس می کنم گاهی در برخی 
مسائل موهبت می شود، مثل همین تک گویی ها در دوران کرونا 
که به نظرم با وجودی که برای مدیردوبلاژها کار را دشوار کرده 
اما در عوض برای گویندگان خوب است؛ یعنی دیگر گویندگان 
مثل گذشته تمام وقت از صبح تا شب در اتاق ضبط حضور ندارند 
و می توانند در چند جا مشغول باشند. به خصوص برای جوانان به 
لحاظ مالی کمک کننده است و در این شرایطی که باید در چند 
جا مشغول باشند تا از پس هزینه ها برآیند، اتفاق خوبی است 
ولی در مجموع سلیقه ای است. وی سپس اظهارکرد: عده ای 
دوست دارند باهم کار کنند که مسلما آن دوران باهم بودن ها، 
خندیدن ها، تپق  زدن ها بهتر بود و حس و حالش خوب بود ولی به 
لحاظ زمان بندی اگر بخواهیم نگاه کنیم، شرایط فعلی بهتر است 
چون کمتر وقت دوستان گرفته می شود. در هر صورت ان شاءا... 
اتفاقات خوبی در دوبله بیفتد و شرایط بهتر شود. این گوینده 
رادیو همچنین به برنامه »صبح جمعه با شما« اشاره کرد و گفت:  
در کنار کار دوبله همچنان با »صبح جمعه با شما« همکاری دارم 
و این برنامه به همان روال قبل ادامه دارد ولی من خودم ماهی 
یک بار سر ضبط می روم چون تعداد دوستان زیاد است و به 
شکل نوبتی کارها ضبط می شود. با وجود اینکه فضای رادیو و 
استودیوها بزرگتر از استودیوهای دوبله است ولی بازهم دوستان 
پروتکل ها را رعایت می کنند تا مشکلی پیش نیاید. صداپیشه 
آثاری چون »فوتبالیست ها«، »ماجراهای نیلز«، »کارآگاه 
گجت«، »شکرستان« و »افسانه زورو« سپس درباره اینکه آیا 
پیام خاصی به رئیس جدید صداوسیما جهت بهبود شرایط دوبله 
دارد؟ اینگونه بیان کرد: امیدوارم ایشان از پس مشکلاتی که سر 
راهش است برآید. مسلما هر مدیری در هر کجا که باشد اگر با 
عشق کار کند و زیرمجموعه هایش را دوست داشته باشد، قطعا 
اتفاقات خوبی می افتد. همه ما یک تن هستیم فقط جایگاه های 
اجتماعی مان تغییر می کند؛ بنابراین وقتی هر کدام مسئولیت 
خودمان را درست انجام بدهیم و مطمئنا همه راضی باشند به 
نفع جامعه است. امیدوارم آقای جبلی هم بتوانند این کارها را 
انجام بدهند. من معمولا اعتراض خاصی به چیزی ندارم چون 
فکر می کنم هر کدام از ما خودمان جامعه اطرافمان را می سازیم. 
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بازیگر باسابقه سینما و تلویزیون بیان کرد: در 
گذشته به دلیل نقش های منفی زیادی که بازی 
می کردم، عده ای از مخاطبان سینما و تلویزیون از 
من می ترسیدند، اما هنوز مردم دوستم دارند. صفر 
کشکولی درباره کم کاری خود در سال های اخیر گفت: 
ما اگر کاری انجام می دهیم خدمت گزار مردم هستیم 
البته پیگیری رسانه ها هم اجازه نمی دهد که فراموش 
شویم. زمانی فیلم های اکشن خوبی در سینما ساخته 
می شد که مردم هم استقبال خوبی از آنها می کردند، 
اما متاسفانه این روزها بیشتر فیلم ها طنز و تجاری 
شده است. شاید از کارهای طنز استقبال شود اما 
مردم از کارهای اکشن هم استقبال می کنند. وی 
ادامه داد: برای سینمای اکشن ایران بچه های زیادی 
زحمت کشیده اند، با بازی در نقش های منفی و یا 
مثبت. جریان تولید سینما اما امروز به کارهای طنز رو 
آورده است و شما باید از تهیه کنندگان و نویسندگان 
این سوال را مطرح کنید که چرا فقط کارهای طنز 

می سازند.
 هنوز قدرت بازی را داریم

این بازیگر سینما با اعلام آمادگی خود برای حضور 
در فیلم های اکشن، گفت: توانایی ما هنوز خوب است 

چراکه قدرت و انرژی لازم را داریم و همچنان هم 
ورزش می کنیم. ما همواره بدن مان را سالم و روی فرم 
نگه می داریم. یک بازیگر باید همیشه بدنش را روی 
فرم نگه دارد، حالا هر نقشی که قرار است به او بدهند؛ 
چه کار طنز، چه عاطفی و درام و چه کار اکشن. یک 
بازیگر باید همیشه برای کار آماده باشد. وی ادامه 
داد: اتفاقاً به تازگی با همراهی جمشید هاشم پور به 
کارگردانی علی جبارزاده در فیلم »لب خط« بازی 
کردیم که یک فیلم اکشن خیلی خوب بود و بازیگران 
معروفی هم در آن حضور داشتند. این روزها هم 
سریال »نیسان آبی« را در حال پخش دارم که از 
قسمت چهارم نقش من در آن آغاز می شود. منوچهر 
هادی لطف داشت و از ما برای بازی در این سریال 
دعوت کرد تا فراموش نشویم. هرچند حضورم در 
این سریال کوتاه است اما پرخاطره است. کشکولی 
درباره واکنش مردم در کوچه و خیابان گفت: مردم 
همیشه می گویند ما با شما خاطره داریم. مردم ما را به 
نام »سلطان« دوست دارند و صدا می زنند چرا که در 
سریال »فقط به خاطر تو« نقشی به نام »سلطان« را 
بازی می کردم که این اسم روی من باقی مانده است. 
مردم بسیار به ما احترام می گذارند. مردم ما بسیار 

مهربان ، دوست داشتنی و هنردوست هستند. وی ادامه 
داد: به تازگی سفری به دوبی داشتم و آنجا ایرانی هایی 
که مرا می دیدند باافتخار به سمت من می آمدند و 
همه می گفتند که ما با شما خاطره داریم. هر کسی 
دوست دارد وقتی در خیابان قدم می زند مورد احترام 
مردم باشد و یک بازیگر یا ورزشکار هم دلش به همین 
واکنش ها خوش است. همین کشتی گیران ایران که 
به تازگی مدال های جهانی گرفتند، اگر استقبال مردم 
از آنها نبود گویی مدال ها به آنها نمی چسبید. به واسطه 
استقبال مردم این مدال ها افتخارآفرین می شود. 
استقبال گرم مردم به ما هم روحیه می دهد و از آنها 

انرژی می گیریم.
 مسئولان ما را فراموش کرده اند

این بازیگر باسابقه درباره رفتار مسئولان نسبت به 
هم نسلان خود در عرصه بازیگری افزود: مسئولان ما 
را فراموش کرده اند. خیلی از بازیگران و ورزشکاران 
قدیم در حال فراموشی هستند. مسئولان هیچگاه 
یاد ما هم نیستند. بالاخره ما هم زمانی قهرمان 
بودیم. هم مدیران سینمایی و هم مدیران ورزشی ما 
را فراموش کرده اند. وی افزود: خیلی از این بازیگران 
پیشکسوت هستند که امروز مستأجر هستند و شاید 
امورات زندگی روزمره شان را هم نتوانند بگذرانند. 
چرا به این هنرمندان قدیمی توجهی نمی شود. ما 
کارگردانان بزرگی مانند مجید جوانمرد را داریم، مگر 
زمان خودش کم فیلم ساخت؟ چرا امروز باید بی کار 
باشد و تهیه کننده ها نباید سراغی از او بگیرند؟ محسن 
شاه محمدی و علی نقیبی و امثال این کارگردانان، 
تهیه کنندگان و نویسندگان قدیمی امروز در خانه 
نشسته اند، لااقل از تجربه این عزیزان استفاده کنیم. 
صفر کشکولی در بخش دیگری از صحبت های خود 
گفت: زمانی که سریال »آینه عبرت« را بازی می کردم، 
این سریال جزو پرمخاطب ترین سریال ها حتی در 
تاریخ تلویزیون ایران بود. انگار این سریال رأس ساعت 
9 پای تلویزیون می نشاند. بهترین خاطره من همین 
است که آن زمان وقتی به خیابان می آمدم با استقبال 
گرم مردم مواجه می شدم. حتی در بیابان اگر به جایی 
می رفتم بازهم افرادی بودند که »آینه عبرت« را دیده 

باشند و من را »آقاصفر« صدا می کردند.

فصل سوم سریال »زیرخاکی« به نویسندگی 
و کارگردانی جلیل سامان و تهیه کنندگی رضا 
نصیری نیا کلید خورد. این سریال، در نخستین روز 
از تصویربرداری »زیرخاکی« ژاله صامتی و رایان 
سرلک در یکی از محلات تهران مقابل دوربین 
سامان رفتند. ضبط این سریال که برای پخش 
در نوروز ۱4۰۱ از شبکه یک سیما تولید می شود، 
فعلا در تهران ادامه خواهد داشت. چندی پیش 

با برگزاری بیست و یکمین دوره از جشن حافظ، 
ژاله صامتی به عنوان بهترین بازیگر زن کمدی و 
پژمان جمشیدی به عنوان بهترین بازیگر مردکمدی 
به خاطر بازی در فصل های اول و دوم سریال 
»زیرخاکی« انتخاب شدند. بازیگران این سریال 
عبارتنداز: پژمان جمشیدی، ژاله صامتی، نادر فلاح، 
گیتی قاسمی، مریم سرمدی، خسرو احمدی، اکبر 
رحمتی، مهری آل آقا، اصغر نقی زاده، رایان سرلک و 

ستاره پسیانی، با حضور هومن برق نورد و هنرمندی 
نسرین نصرتی. عوامل: مدیر فیلمبرداری: امیر 
کریمی، طراح گریم: عباس عباسی، طراح صحنه: 
بهنام جعفری، برنامه ریز: میثم نجفی، دستیار یک 
کارگردان: رضا شریفی، مدیر صدابرداری: جواد 
مقدس، طراحی و ترکیب صدا: محمد کشفی، طراح 
لباس: مهرناز اکبری، تدوین: نیما حسن دوست، 
آهنگساز: آرش بادپا، منشی صحنه: مرجان تاجیک، 
مدیر تولید: جواد راهزانی، مدیر تدارکات: حسین 
لنجابی، عکاس: مهسا طیب طاهر، مدیر روابط 

عمومی: مریم عرفانیان.

»زیـرخـاکـی« کلید خورد

صفر کشکولی:

مردم از کارهای اکشن هم استقبال می کنند

گــزارش
نخست وزیر جدید »چک« تعیین شد

»میلوش زمان«، رئیس جمهوری چک پتر.فیالا رهبر ائتلاف 
آینده را به عنوان نخست وزیر جدید این کشور منصوب کرد و با این 
انتخاب، گامی نزدیکتر به تشکیل یک دولت کامل برداشته شد. به 
گزارش رویترز، فیالا پس از انتخابات ماه گذشته که گروه مخالف، 
آندری بابیس، نخست وزیر و متحدانشان را برکنار کردند، هدایت 
بلوک پنج حزبی را برعهده گرفت که کنترل ۱۰۸ کرسی از ۲۰۰ 
کرسی مجلس سفلی پارلمان را در اختیار دارد. نخست وزیر جدید 
که یک دانشمند علوم سیاسی سابق است، حزب دموکراتیک 
مدنی خود را با دو حزب کوچکتر تلفیق کرد تا ائتلافی تشکیل 
دهند که در انتخابات سراسری ماه گذشته پیروز شد. مذاکرات 
پس از انتخابات بدون حضور رئیس جمهوری ۷۷ ساله جمهوری 
چک انجام شد که به دلیل مشکلات ریوی در بیمارستان بستری 
شد. ابتدا قرار بود »زمان« یک روز پس از مرخصی از بیمارستان 
نظامی پراگ، روز جمعه فیالا را به عنوان نخست وزیر جدید معرفی 
کند، اما همان روز پس از مثبت شدن آزمایش کرونا، وی به 

بیمارستان منتقل شد. 

رئیس جمهور موریتانی علیه فساد 
رئیس جمهور موریتانی از جنگ علیه فساد و مقابله با انواع آن 
خبر داد. محمد ولد الغزوانی، رئیس جمهور موریتانی به مناسبت 
شصت و یکمین سالروز استقلال این کشور گفت: به شما تعهد 
می دهم که با انواع فساد بجنگم و بر تحکیم حکومتی پیشرفته 
متمرکز شوم. وی افزود: ما نمی خواهیم مبارزه با فساد صرفا شعار 
باشد یا خودش به فساد گزینشی و تسویه حساب ها و بدگوئی 
کردن از مردم بدون دلیل تبدیل شود بلکه می خواهیم اقدامی 
پویا باشد که از طریق آن منابع مالی دولت حفظ شود و مفسدان 
به سزای عملشان برسند. مخالفان می گویند به رغم گسترش 
فساد هیچ مسئول دولتی به خاطر فساد برکنار یا زندانی نشده 
است. رئیس جمهور موریتانی همچنین از فضای سیاسی آرام 
و مسئولیت پذیری در کشور ابراز خرسندی کرد و بیان داشت: 

مقدماتی برای برگزاری گفت وگوی ملی وجود دارد.

اتیوپی با خطر تجزیه مواجه است
یک مسئول ارشد اتحادیه افریقا اعلام کرد که اتیوپی با خطر 
تقسیم و فروپاشی مواجه است. یک مسئول ارشد در اتحادیه 
آفریقا گفت: سقوط آدیس آبابا به دست نیروهای جبهه آزادی 
مردم تیگرای جنگی ساده و سریع نخواهد بود و در زمان کنونی 
بعید است اما تمام احتمالات وجود دارد. وی افزود: صرفنظر از 
آدیس آبابا که هدف آخر نیروهای مخالف دولت است اتیوپی 
وارد نقطه عطف خطرناک و رفتن به سمت درگیری داخلی 
و قبیله ای و نژادی شده که خروج از آن دشوار است و نگران 
این هستیم که دچار سرنوشت سومالی، سوریه و لیبی شود. 
اتیوپی یکی از مقرهای اتحادیه آفریقاست. موسی فقی، رئیس 
کمیساریای اتحادیه آفریقا قرار است با دبیرکل سازمان ملل 
در نیویورک درباره اوضاع نظامی و انسانی و راه های رسیدن به 

حل سیاسی بحران در اتیوپی دیدار و گفت وگو کند. 

سفیر روسیه در آمریکا: 
مسکو به هیچ کشوری حمله نمی کند

آناتولی آنتونوف؛ سفیر روسیه در آمریکا اعلام کرد 
که روسیه قصد ندارد به کشوری حمله کند و تمام 
بزرگ نمایی ها در مورد ادعای تهدید روسیه علیه 
اوکراین به شکل مصنوعی با هدف توجیه شکست های 
ولادیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین مطرح شده 
است. آنتونوف همچنین اظهارکرد: روسیه بارها از 
آمریکا سوال کرده است چه برنامه ای برای برقراری 
صلح در شرق اوکراین دارد. این دیپلمات روسی 
خاطرنشان کرد که تاکنون آمریکا فقط به گسترش 
مجموعه تسلیحات نظامی ارسالی به اوکراین مشغول 
بوده است. سفیر روسیه تصریح کرد که کاخ سفید 
ادعا می کند که فقط تجهیزات دفاعی به اوکراین 
ارسال می کند اما این سلاح ها شامل موشک های 
هدایت شونده ضد خودرو می شوند. آنتونوف تاکید 
کرد: این فرضیات در آمریکا مبنی بر اینکه روسیه 
از توانایی های ناتو در اوکراین و دریای سیاه هراس 
دارد، توهمات خطرناکی است. این درحالی است که 
سرگئی نارشکین رئیس سازمان اطلاعات خارجی 
روسیه، ادعای آمریکا در مورد احتمال حمله نیروهای 
روسی به اوکراین را اقدام تبلیغاتی واشنگتن خواند و 
تاکید کرد حمله ای از جانب روسیه علیه اوکراین در 
دستور کار نیست. به گزارش ایرنا، وی افزود: هر آنچه 
که پیرامون این موضوع )حمله احتمالی روسیه به 
اوکراین( رخ می دهد، اقدامات تبلیغاتی و شرورانه 
وزارت خارجه آمریکاست. این وزارتخانه ادعاهای 
جعلی در مورد حمله احتمالی روسیه به اوکراین 
منتشر می کند و به متحدان آمریکا و رسانه ها چنین 
تلقین می شود که روسیه برای حمله آماده شده است. 
در چند روز گذشته برخی رسانه های آمریکایی 
به نقل از مقامات اطلاعاتی آمریکا و اوکراین اعلام 
کردند که روسیه قصد دارد اواسط زمستان سالجاری 
به اوکراین حمله کند. آمریکا که همواره به دنبال 
راه هایی برای تحت فشار قراردادن روسیه به عنوان 
ابرقدرت رقیب خود در شرق بوده، اکنون با طرح این 
ادعا که حضور نیروهای روس در مرز اوکراین تهدیدی 
برای این کشور محسوب می شود، به دنبال بهانه ای 
تازه برای ایجاد تنش در این منطقه و افزایش فشار بر 
روسیه است. جو بایدن رئیس جمهوری آمریکا اخیرا 
نسبت به تحرکات در مرز با اوکراین ابراز نگرانی کرده 
و از تمامیت ارضی کی یف حمایت کرد.  روسیه بارها 
عنوان کرده اقدامات نظامی اش در مرز با اوکراین 
اقدامات عادی نظامی است اما آمریکا و متحدانش 
همچنان قصد دارند شرایط مرز روسیه با اوکراین 
را پرتنش جلوه دهند. دیمیتری پسکوف؛ سخنگوی 
رئیس جمهوری روسیه اوایل هفته جاری، ادعاهای 
اخیر برخی منابع یا مقامات واشنگتن و کی یف مبنی 
بر اینکه روسیه قصد حمله به اوکراین را دارد، تنش زا 
عنوان کرد و گفت: کشورهایی تلاش دارند روسیه را 

به عنوان تهدیدکننده معرفی کنند. 

رئیس سازمان اطلاعات روسیه با بیان اینکه 
مسکو هیچ برنامه ای برای حمله به اوکراین 
ندارد، این ادعاها را »پروپاگاندای شرورانه« 
آمریکا در منطقه دانست. به گزارش فارس، 
»سرگئی.ناریشکین« رئیس آژانس اطلاعات 
خارجی روسیه شامگاه شنبه تاکیدکرد که 
روسیه هیچ برنامه ای برای حمله به اوکراین 
ندارد. ناریشکین در مصاحبه ای که از تلویزیون 
روسیه پخش شد، درباره ادعاهای کشورهای 
غربی مبنی بر احتمال حمله روسیه به اوکراین 
گفت: »باید به همه اطمینان دهیم. چنین 
اتفاقی قرار نیست بیفتد.« به نوشته خبرگزاری 
»رویترز«، وی در این باره توضیح داد: همه 
چیزهایی که در حال حاضر پیرامون این موضوع 
در حال رخ دادن است، البته که تبلیغات مخرب 
و شرورانه وزارت خارجه آمریکا است. این 
در حالی است که »کارن دانفرید« معاون 

وزیرخارجه آمریکا در امور اروپا ادعا کرده بود 
همه گزینه ها در مورد نحوه واکنش به تجمع 

نیروهای روسیه در نزدیکی مرز اوکراین روی میز 
است و ناتو در مورد اقدام بعدی، پس از رایزنی در 

هفته آینده، تصمیم خواهد گرفت. شامگاه شنبه 
همچنین نظامیان اوکراینی که در مناطق مرزی 
نزدیک به روسیه مستقر هستند، گفتند که 
ارتش اوکراین آماده و قادر به دفع هرگونه حمله 
است.  اوکراین اوایل سالجاری محموله بزرگی 
از مهمات و موشک های »جاولین« آمریکایی 
را دریافت کرد و نظامیان این کشور می گویند 
خمپاره و پهپادهای تهاجمی ترکیه ای را نیز در 
اختیار دارند. پیش از این نیز »ولودیمرزلنسکی« 
رئیس جمهور اوکراین ضمن طرح این ادعا که 
اطلاعات این کشور از تلاش احتمالی برای 
انجام کودتا در ماه دسامبر با دخالت افرادی در 
روسیه خبر داده، افزود کی یف آماده هرگونه 
تشدید تنش با مسکو است. دیمیتری پسکوف« 
سخنگوی کاخ کرملین نیز با تکذیب این ادعای 
زلنسکی، گفت: مسکو در امور داخلی اوکراین 

دخالت نمی کند.

رئیس اطلاعات روسیه: 

ادعای حمله به اوکراین، پروپاگاندای شرورانه آمریکاست

جهــــان 
کوتــاه

لیبی  انتخابات  عالی  رئیس مرکز رسانه ای کمیسیون 
گمانه زنی ها درباره احتمال تعویق انتخابات ریاست جمهوری 
این کشور را تکذیب کرد. به گزارش ایسنا، سامی الشریف، 
رئیس مرکز رسانه ای کمیسیون عالی انتخابات لیبی در سخنانی 
در واکنش به گمانه زنی ها درباره احتمال تعویق انتخابات 
ریاست جمهوری این کشور اعلام کرد که این کمیسیون هیچ 
قصدی برای به تعویق انداختن موعد برگزاری انتخابات ندارد. 
وی در این باره تصریح کرد: تعویق موعد برگزاری انتخابات 
تنها درصورتی مطرح خواهد شد که روند بررسی شکایات و 

فراهم کردن مقدمات به اتمام نرسد. آن زمان ممکن است که 
کمیسیون انتخابات به دلایل فنی خواستار تعویق آغاز روند 
انتخابات به مدت چهار یا پنج روز تا زمان تصمیم گیری درباره 
شکایات و مشخص شدن و نتایج قضائی شود. پیش از این عماد.

السایح، رئیس کمیسیون عالی انتخابات لیبی موضوع برگزاری 
انتخابات را یک مساله فنی خواند و به احتمال به تعویق افتادن 
موعد برگزاری آن اشاره کرده بود. در همین حال، العربی الجدید 
از ثبت نام نخستین کاندید زن در انتخابات ریاست جمهوری 
لیبی خبر داد. این رسانه اعلام کرد که لیلی.بن خلیفه به عنوان 

نخستین زن مدارک نامزدی خود برای انتخابات ریاست جمهوری 
لیبی را ارائه کرد. طبق این گزارش، از زمان آغاز ثبت نام از 
نامزدهای انتخابات پارلمانی و ریاست جمهوری لیبی تاکنون 
لیلی.بن خلیفه شصت وهشتیم نامزد است که برای تصدی پست 
ریاست جمهوری این کشور ثبت نام کرده است. بن خلیفه یک 
فعال لیبیایی است که با فعالیت های خود در زمینه دفاع از حقوق 
بشر و آزادی ها شناخته می شود. انتخابات ریاست جمهوری در 
۲4 دسامبر )سوم دی( و پس از آن انتخابات پارلمانی در ۲۳ 

ژانویه )سوم بهمن( برگزار خواهد شد.

منابع خبری از عزل رئیس دستگاه اطلاعات نظامی و رئیس دستگاه 
اطلاعات عمومی سودان توسط رئیس شورای حاکمیتی این کشور خبر 
دادند. به گزارش ایسنا، یک منبع نظامی سودانی در گفت وگو با شبکه 
الجزیره اعلام کرد که »عبدالفتاح البرهان«، رئیس شورای حاکمیتی 
سودان در حکمی یاسر محمدعثمان، رئیس دستگاه اطلاعات نظامی و 
جمال عبدالمجید، رئیس دستگاه اطلاعات عمومی این کشور را برکنار 
کرد. این منبع نوشت که البرهان در حکم دیگری محمد احمدصبیر 
را به عنوان رئیس دستگاه اطلاعات نظامی و  احمد ابراهیم مفضل را 
به عنوان رئیس دستگاه اطلاعات عمومی جدید سودان منصوب کرد. 
عزل و نصب روسای اطلاعاتی سودان درحالی صورت گرفته است 

که عبدا... حمدوک، نخست وزیر این کشور نیز شامگاه شنبه رئیس 
پلیس این کشور و معاونش را از سمتشان برکنار کرد. کودتای ارتش 
سودان علیه دولت غیرنظامی، هفته پیش با بازگشت عبدا... حمدوک 
به منصب نخست وزیری پس از امضای توافقنامه سیاسی ۱4 بندی با 
رئیس شورای حاکمیت انتقالی به پایان رسید. این توافقنامه سیاسی 
شامل بازگشت حمدوک به سمتش و آزادی تمام زندانیان سیاسی و 
تلاش برای ایجاد ارتش منسجم سودان است. توافق مذکور همچنین 
شامل لزوم اصلاح سند قانون اساسی با تمامی طرف ها می شود تا 
مشارکت سیاسی همه جانبه برای همه اقشار جامعه سودان، به 
استثنای حزب منحل شده کنگره ملی را تضمین کند. این توافق 

با مخالفت برخی از احزاب سیاسی و گروه های اپوزیسیون  روبه رو 
شد. »اتحادیه مشاغل سودان« که نقش محوری در سقوط دولت 
عمرالبشیر در سال ۲۰۱9 داشت، با صدور بیانیه ای، مخالفت خود 
را توافقنامه سیاسی بین عبدا... حمدوک نخست وزیر برکنار شده و 
عبدالفتاح البرهان فرمانده ارتش اعلام کرد: آن را نوعی »خیانت« و 

»تلاش برای مشروعیت بخشی و قانونی کردن کودتا« خواند.

کمیسیون انتخابات لیبی تعویق در رای گیری را رد کرد

ثبت نام نخستین کاندید زن برای ریاست جمهوری

»البرهان«، روسای اطلاعاتی را برکنار کرد

ادامه عزل و نصب ها در »سودان«


